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Acta número 6/2023  

Comissió Permanent del Consell de la Formació Professional 

23 de març de 2023, 9 hores. Sala virtual 

S’inicia la sessió a les 9:06 hores. Hi concorren les Sres. Maria Truñó Salvadó, 
comissionada d’Educació; Raquel Gil Eiroá, comissionada d’Ocupació; Gemma 
Verdés Prieto, cap de la Direcció d’Ensenyaments Postobligatoris i de Règim 
Especial del Consorci d’Educació de Barcelona; Neus Pons Pena, directora de 
la Fundació BCN Formació Professional; Isabel Moreno, de la Direcció 
d’Educació; Lourdes González, Institut Mare de Déu de la Mercè; Neus Gómez, 
Assessora de la Gerència d’Educació de la Diputació de Barcelona; Emilia 
Macias, CCOO; Ruth Toribio, regidoria d’Infància i Joventut; Eva Aguiló, 
CCAPAC; Jesús Martín, UGT Catalunya; Àfrica Cardona, Barcelona Activa;  
Antonio M. Rodríguez, Foment del Treball; Natalia Baldan, Foment del Treball; 
Rafa Ruiz, CCAEC; Ramon Gutiérrez, SOC; Ruth Toribio, Regidoria Infància i 
Joventut; Xavier Fabregat, PIMEC; i amb la presència de la secretària del 
Consell, la Sra. Marta Carranza, que certifica, i la Sra. Laia Herrera, secretaria 
tècnica. 

 

Excusats: Pau González, regidor d’Educació  

 

1. Benvinguda de la comissionada d’Educació 

La comissionada d’educació, Sra. Maria Truñó, dona la benvinguda a totes les 
persones assistents i excusa el Sr. Pau González, regidor d’Educació. Anuncia 
que es gravarà la sessió si no hi ha inconvenient.  

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

Es dona aprovada sense esmenes. S’aprofita l’inici de la sessió per fer un breu 
informe de la situació.  

3. Presentació de l’oferta formació professional curs 2023-2024. 

Maria Truñó recorda l’obertura d’un nou institut conjuntament amb Barcelona 
Activa, que se suma als 9 instituts de formació professional que s’han obert els 
darrers anys seguint la lògica de la família professional.  

Gemma Verdés, Directora d’Ensenyaments Postobligatoris del Consorci 
d’Educació de Barcelona, fa balanç i explica les novetats en relació a la 
preinscripció i l’oferta, tot i que s’esperarà a donar detalls més concrets fins al 
27 de març, quan es presentarà l’oferta per part del departament. Els tres 
criteris que s’han seguit en la definició de la preinscripció han sigut la creació 



 

2 
 

de centres nous, afegir a l’oferta pública cicles que fins ara s’oferien des 
d’altres sectors, i completar l’oferta dels centres que s’han creat aquests últims 
anys. També menciona que s’està treballant per completar l’oferta de certificats 
de professionalitat.  

Jesús Martín, UGT Catalunya, remarca la necessitat que l’acreditació de 
competències condueixi a un Certificat de Professionalitat, i que aquest només 
té sentit si va acompanyat d’un pla de continuïtat. També menciona que 
aquests certificats no han d’anar enfocats a ocupar el buit de l’oferta insuficient 
de cicles formatius, sinó que s’hauria d’adquirir una perspectiva integrada.   

Àfrica Cardona, Barcelona Activa respon que l’oferta de certificats de 
professionalitat que s’ha aconseguit en el marc del conveni amb el SOC i 
l’Ajuntament de Barcelona va molt més enllà. Es contempla com que ofereix a 
la ciutadania general, no només a joves una oportunitat d’avançar en la 
professionalització. Cal insistir en la formació al llarg de la vida, i per això 
s’haurà de potenciar una oferta formativa per aquelles persones que busquin la 
millora de l’ocupabilitat.  

Jesús Martín, UGT Catalunya, valora positivament que a aquelles persones 
que no obtinguin una plaça en la formació d’FP se’ls doni l’alternativa d’obtenir 
un certificat de professionalitat.  

Emilia Macias, CCOO, expressa la preocupació per la planificació dels 
certificats de professionalitat. Diu que no es poden utilitzar els certificats com a 
suplència de la deficiència d’altres sectors, i que s’haurien de planificar de 
manera que els processos d’acreditació puguin arribar a aquestes obtencions 
de formació i titulació reglada.  

Gemma Verdés respon que no es contempla l’oferta de certificats de 
professionalitat com una oferta de segona on va a parar aquell alumnat que no 
ha pogut accedir al cicle. Afegeix que s'ha d’anar millorant la lògica dels 
calendaris educatius, tot i que per característiques intrínseques és normal que 
segueixin tempos diferents. Continua explicant les novetats de la preinscripció: 
s’ha avançat la preinscripció per a l’alumnat de grau mitjà, així com la 2a fase 
d’admissió, el que implica començar el curs amb tots els alumnes matriculats. 
També comenta que en el grup “d'alumnat de continuïtat” s’hi ha inclòs aquell 
alumnat que prové de la GES o d’adults i aquell que enguany cursa 1r de 
batxillerat i de cara al següent volen cursar l’FP. Amb això s’intenta pal·liar la 
preocupació compartida perquè prioritzant la continuïtat- mesura per lluitar 
contra l’abandonament- més alumnes poden fer allò que volen. També cal tenir 
en compte que com més persones hi hagi al sac de la prioritat, menys garanties 
hi haurà que tots ells tinguin plaça, però sembla que per ara s’ha trobat un punt 
mig.  
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A continuació es fa la presentació de la  nova web d’FP, que pretén ser  una 
web més àgil adreçada tant als i les joves com als orientadors, sobretot per 
anar trobant el que un alumne pot estar interessat a fer a través d’etiquetes.  

 

4. Fòrum de Ciutats amb Consell de la Formació Professional. 

Maria Truñó explica que a finals de gener es va fer la trobada del Fòrum de 
Ciutats amb el Consell de l’FP, que acollia Barcelona, on hi van participar una 
trentena de municipis. Un dels temes que es va treballar van ser les esmenes 
que es volien presentar en el reial decret del sistema d’FP. 

La directora de la Fundació BCN Formació Professional, Neus Pons, pren la 
paraula per explicar els plantejaments que es van fer. Explica que s’ha estat 
fent un treball conjunt durant molts anys, i que en aquest moment el fòrum 
agrupa un 80% de l’oferta d’FP. Ara es vol apostar per potenciar i recuperar el 
paper de tenir una veu líder en el sector. Valora molt positivament que per 
primera vegada en un article s’explicita el seu paper en el camp de l’FP, així 
com l’èmfasi que es posa en l’administració local com a part del sistema 
d’orientació. Tanmateix, a la pràctica deixa obert de qui és competència, sense 
concretar si és de l’administració autonòmica, del Consell General de l’FP, de 
l’administració local, o altres. També celebra que s’incloguin les escoles de 
segones oportunitats. Explica que tots els consells d’FP van signar el document  
conjuntament i el van adjuntar amb una sèrie d’aportacions.  

Laia Herrera diu que el fòrum té una representació gran, però que no acaba de 
trobar l’encaix per a tenir la incidència desitjada. Explica que a nivell territorial hi 
ha molts consells i que es fa molt bona feina compartida,  que les línies 
conjuntes són clares, però falta trobar com incidir en les polítiques d’FP.  

Marta Carranza, secretària del Consell, reitera que necessiten trobar aquest 
paper per poder donar la veu dels municipis.  

S’obre torn de paraula, però no hi ha aportacions o reflexions.  

 

5. Aprovació de l’ordre del dia del Plenari del CFPB del proper 12 d’abril 
de 2023, a les 12:30 h, al Convent de Sant Agustí de Barcelona Activa. 

Maria Truñó proposa que, donades les aportacions d’aquesta permanent, 
caldria valorar si com a consell d’FP es vol treure una declaració demanant a 
l’agència que s'hi vol participar. Seria una declaració on també s’hi poguessin 
sumar altres consells. Demana a la secretaria del consell si poden pensar en 
una proposta de document, i si sembla bé afegir-ho com a punt de l’ordre del 
dia del Plenari.  

https://fp.edubcn.cat/
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Emilia Macias, CCOO, demana que els i les membres del consell tinguin accés 
a la proposta abans del mateix Plenari per tal de tenir temps de treballar-lo 
prèviament.   

Marta Carranza suggereix que com que el 12 d’abril (data del següent Plenari) 
ja és l’endemà de tornar de Setmana Santa, es podria fer un primer esquema 
del document i que el Plenari sigui el tret de sortida per a començar a treballar-
lo. Afegeix que aquell dia es podria crear un petit grup de treball.  

La comissionada d’Ocupació Raquel Gil, manifesta el seu acord i transmet que 
no vol que sigui un espai que generi conflictes sinó que posi en evidència allò 
que tots els agents comparteixen.  

Maria Truñó presenta la proposta d’ordre del dia pel Plenari del proper 12 
d’abril. És la següent: 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
2. Informe de presidència 
3. Governança de l’agència (aprovació de la proposta inicial per elaborar la 

declaració) 
4. Presentació de l’anuari de l’FP 
5. Presentació de l’informe 
6. Oferta d’FP amb tots els detalls del curs vinent 

 

Marta Carranza valora que queda massa dens i proposa treballar l’anuari en la 
CT de planificació educativa.  

Maria Truñó respon que no es dedicarà tot el temps que es mereix, però que 
considera que sí que cal presentar-lo breument a la comissió permanent. 

Jesús Martín, UGT Catalunya, diu que no considera correcte el títol que es 
dona al punt 3, ja que la governança d’FP és de la Generalitat i el que es 
posarà sobre la taula és quelcom diferent.   

Maria Truño expressa el seu acord i diu que es buscarà una manera més 
adequada per anomenar el punt.  

 

6. Precs i preguntes 

Ningú fa cap prec ni pregunta. 

La comissionada d’Educació agraeix la participació i emplaça a tothom a la 
sessió plenària del proper dia 12 d’abril al Centre Cívic del Convent de Sant 
Agustí. 
Es tanca la sessió a les 10.10h 


